
س�ید محمد حسینی: دکتر ابومحمد عسگرخانی، 
کارش��ناس ارش��د روابط بین الملل و عضو هیات 
علمی دانش��کده حقوق و علوم سیاس��ی دانشگاه 
ته��ران در گفت وگو با »وطن  امروز« معتقد اس��ت 
به جهت طرف حس��اب قرارگرفتن چند ش��رکت 
خصوص��ی با ایران در اینس��تکس، به مجرد انجام 
نخس��تین معامله جدی در این سامانه، مشکلات 
حقوق��ی متعددی برای ایران به  وجود خواهد آمد. 
وی همچنین این سوال را مطرح می کند که چگونه 
دولت خودش را تا حدی تنزل می دهد که بیاید و به 
یک شرکت خصوصی وابسته و امیدوار شود. بیانیه 
اردیبهشت ماه ش��ورای عالی امنیت ملی پیرامون 
کاهش تعهدات هسته ای، انهدام پهپاد جاسوسی 
آمری��کا در حریم هوایی ایران و ش��روط لازم برای 
مذاکره احتمالی با آمریکا دیگر موضوعاتی بود که 

در این گفت وگو مورد اشاره قرار گرفت. 
***

  طی یک سال گذش�ته شاهد بوده ایم که ترامپ 
علاوه بر خروج از برجام، تحریم های گسترده ای را 
علیه ایران اعمال کرد و همچنان هم در صدد به صفر 
رساندن فروش نفت ایران است. علاوه بر این، در این 
مدت شاهد تنش زایی حداکثری مقامات آمریکایی 
و استفاده از ادبیات تند در قبال ایران بوده ایم. این 
رویکرد آمریکایی ها را نتیجه کدام عوامل می دانید؟

س��ال گذش��ته در گفت وگو با »وطن  امروز« به 
نکاتی اش��اره کردم که شرایط امروز و اتفاقاتی که 
افتاده، گفته های قبلی را تایید می کند، بویژه درباره 
عملکرد اروپا و همچنین اقدام��ات بعدی آمریکا. 
اقداماتی که آمریکا برای مهار انقلاب اس��لامی در 
دستورکار داشته و دارد خیلی به اقداماتی شباهت 
دارد که آمریکا علیه اتحاد جماهیر شوروی به کار 
بسته بود. البته آمریکا برای مبارزه با شوروی خیلی 
در موضوع ایدئولوژی مش��کلی نداش��ت و بزودی 
توانس��ت به لحاظ ایدئولوژیک نظام مارکسیستی 
را خلع س��لاح کند. آنچه ب��رای آمریکایی ها مهم 
ب��ود موضوع اقتصادی ب��ود و به همین خاطر هم 
فش��ار زیادی روی اقتصاد روس ه��ا آوردند اما در 
بحث امنیتی نتوانس��تند بر ش��وروی چیره شوند. 
در موضوع جمهوری اس��لامی هم همین ابتکار را 
به خ��رج داده اند، البته با 3 زاویه: امنیت، اقتصاد و 
فرهنگ. آمریکا این سیاس��ت ها را از طریق قوانین 
نرم پیش می برد. ما الان با یک سلسله قوانین نرم 
مواجه هس��تیم که این قوانین چون چهره قانونی 
ب��ه خودش می گی��رد، می تواند اجماع��ی را علیه 
ما بس��یج کند. این اجماع اگرچه جهانی نیس��ت 
 ام��ا در عمل این اتفاق می افت��د. نمونه اش همین
 NPT, CTBT, ISA, CFT FATF و... . ای��ن 
قوانین نرم هم در جبهه امنیت علیه ما اس��تفاده 
می ش��ود و هم در جبهه اقتصاد و فرهنگ. فاز اول 
ای��ن قوانین نرم در چارچوب برجام صورت گرفت. 
برج��ام یک قان��ون نرم و یک رژیم امنیت اس��ت. 
چی��زی که دولت ه��ای دموکرات آمری��کا در نظر 
داشتند این بود که سیاست مهار جمهوری اسلامی 

را به ص��ورت فراین��دی انجام 
دهند، یعن��ی برجام 1، برجام 
2 ، برج��ام 3 و... . در برج��ام 
1 بحث خلع سلاح هسته ای 
ایران انجام ش��د، در برجام 2 
قرار بود موشک های بالستیک 
مطرح شود، در برجام 3 قصد 
داشتند قدرت نامتقارن ایران 
از قبیل پهپادها مهار ش��ود و 
در ادامه نیز بحث س��لاح های 
کشتار جمعی را مطرح کنند. 
در مقاب��ل جمهوری خواه ه��ا 

به ش��کل ضربتی و س��ریع در پی مهار ایران بوده 
و هس��تند. برای همین هم بود که از برجام خارج 
ش��دند تا اینکه اروپایی ها جمهوری اسلامی را در 
زندان برجام نگ��ه دارند. الان هم که بحث مذاکره 
مطرح می ش��ود ما می بینیم که متاسفانه عده ای 
می گویند ش��رط مذاکره ما با ترامپ بازگشت او به 
برجام است. این درس��ت نیست. بازگشت آمریکا 
به برجام برای ما دس��تاوردی نخواهد داشت. باید 
گفته شود که برای مذاکره در گام اول خواستار لغو 
تروریستی خواندن س��پاه پاسداران و حذف قانون 
کاتسا هستیم. تا زمانی که سپاه از لیست تروریستی 
حذف نش��ود ما نباید مذاکره کنیم و شرط اول ما 
ه��م برای مذاکره باید این باش��د، نه اینکه آمریکا 
به برجام بازگردد. ضمن اینکه باید در نظر داش��ت 
ترامپ شخصیتی اس��ت که از یک طرف کودکی 
بالغ نش��ده و از طرف دیگر پیرمردی فرتوت است. 
به  نظر من، ترامپ دچار بیماری دوقطبی سیاسی 
اس��ت. یعنی امروز یک حرف می زند و چند دقیقه 
بعد 180 درجه عکس آن موضع را بیان می کند. با 
این هدف که طرف مقابل نتواند دست او را بخواند 
و تصمیم قاطعی بگیرد. با این حال شاهد بودیم که 
مقام معظم رهب��ری در قبال او تصمیم قاطعی را 
اتخاذ کردند و اتفاقا راهش هم همین است. ترامپ 
بخوب��ی می داند که اگر وارد تنش با ایران نش��ود، 
برنده انتخابات آتی آمریکا خواهد ش��د. با توجه به 
اینکه ترامپ دچار دوقطبی سیاس��ی است من به 
عن��وان نظریه پرداز حدس می زنم ک��ه او از طریق 
نخست وزیر ژاپن پیام فریبنده ای به ایران فرستاده 
بود مبنی بر اینکه اسرائیل، برخی کشورهای عربی 
منطق��ه و جمهوری خواه ها به دنبال جنگ با ایران 
هس��تند اما شما بیایید و با هم شرایط را مدیریت 
کنی��م تا جنگ رخ ندهد. هدف ترامپ این اس��ت 
که ایران بدون پیش ش��رط با او وارد مذاکره ش��ود 
تا در انتخابات رای بی��اورد اما او بعد از پیروزی در 

انتخاب��ات برای برخورد با ایران مصمم خواهد بود. 
چنانچ��ه ترامپ در دوره بعدی رای بیاورد بس��یار 
قاطعانه با ایران برخ��ورد خواهد کرد. رهبری هم 
بخوبی ه��دف او را فهمیدند و گفتند که ترامپ را 

لایق پاسخ نمی دانم. 
  گفتید این ش�رط برای مذاکره که اول آمریکا به 
برجام بازگردد مشکلی را از ما حل نمی کند. در این 

باره بیشتر توضیح دهید.
برای مذاکره درباره برجام نیاز اس��ت تعهداتی را 
که آمریکا وعده داده بود انجام دهد. شما نمی توانید 
بگویی��د که ما بدون ش��رط با 
آمریکا مذاکره کنیم. ما تعهدات 
خود در برج��ام را اجرا کردیم 
اما هیچ ی��ک از تعهداتی را که 
آمریکا و جامعه جهانی به ایران 
داده بودند انجام نش��ده است. 
چطور ام��کان دارد که ش��عار 
بازگشت به برجام مطرح شود؟ 
مگر آمریکا ب��ه موجب برجام 
مجاز به تحریم نفتی ایران بود؟ 
همینطور تحریم بانک مرکزی، 
پتروش��یمی و نفتکش ه��ا. با 
وجود این تحریم، بازگشت به برجام معنی ندارد. آیا 
می توان گفت سپاه که حافظ امنیت ملت ایران است 
تروریست اعلام شود و چنانکه آنها می خواهند دچار 
اضمحلال شود، بعد حرف از مذاکره هم بزنیم؟ اول 
باید تکلیف اینها مشخص شود. روال قانونی و حقوقی 
در دنیا هم همینطور است. ابتدا باید این موضوعات 
حل و بعد موضوع بازگش��ت به برجام مطرح شود. 
آمریکایی ه��ا الان در صددند به واس��طه یکس��ری 
اتهامات نظیر پولشویی و تروریسم یک بسیج عمومی 
را در رابطه با جمهوری اسلامی ایجاد کنند. به چند 
مصوبه شورای امنیت هم استناد می کنند از جمله 
قطعنامه 1999 ش��ورای امنیت درباره تروریسم یا 
قطعنامه 12 س��پتامبر 2001 که بعد از حادثه 11 
سپتامبر وضع شد. در این قطعنامه ها البته به نیروی 
اعمال زور اش��اره نشده، به همین خاطر هم آمریکا 
سراغ آیساف می رود و با تشکیل یک نیروی ائتلافی 
با حضور ژاپن و انگلیس و چند کش��ور دیگر تلاش 
می کند به اقدام خود وجهه ای قانونی و جهانی بدهد. 
با توجه به این شرایط ما باید خیلی دوراندیش باشیم. 
آمریکا در صدد تشکیل ائتلاف اعم از ناتوی عربی و 
ائتلاف در س��ازمان ملل علیه ما است تا بتواند یک 
اجماعی را برای عملیات نظامی در دوره دوم ریاست 
جمهوری ترامپ طراحی کند. به نظر من نباید برای 

این کار به آمریکا فرصت داده شود. 
  اتفاق�ا مس�ؤولان سیاس�ت خارج�ی دولت هم 
ادع�ا می کنند با برجام اروپای�ی مانع ایجاد اجماع 
بین المللی علیه ایران ش�دند. ای�ن امر امکان پذیر 

است؟
با توجه به مش��کلات درونی اتحادیه اروپایی و 
مشکلات درون سازمان پیمان آتلانتیک شمالی این 
اتفاق نمی افتد. از طرفی اتحادیه اروپایی و از طرف 
دیگر ناتو در حال تزلزل هستند. به همین خاطر من 
هیچگونه امیدی ندارم که اعضای اتحادیه اروپایی 
بتوانند تصمیمی مستقل در رابطه با ایران بگیرند، 

بنابراین عملکرد این اتحادیه مکمل سیاست هایی 
اس��ت که آمریکا در رابطه ب��ا ایران اعمال می کند. 
مطلوب آنها این است که ایران را در یک چارچوب 
تعریف شده محبوس و زندانی کنند و ابتکار عمل 
را از ایران بگیرند تا ایران نتواند دکترین خودیاری را 
اعمال کند. در نتیجه ترامپ می تواند زمان بخرد. در 
واقع از یک طرف ایران فشارهای اقتصادی را تحمل 
کند و از طرف دیگر فرصتی ایجاد ش��ود تا ترامپ 

مجددا به ریاست جمهوری انتخاب شود. 
  پی�رو همی�ن بح�ث اروپا، س�امانه موس�وم به 

اینستکس را چطور ارزیابی می کنید؟
اگر دقیقا به سامانه اینستکس  نگاه کنید، یک 
پروژه کاملا تعریف ش��ده توسط 3-2 بیزینس من 
است. بیزینس من های آلمانی و فرانسوی به عنوان 
ی��ک موجودیت خصوصی نمی توانند وارد تعامل با 
ما ش��وند. من نمی دانم چطور ممکن است ایران به 
عنوان یک دولت خودش را تا حدی تنزل  دهد که 
بیاید و به یک ش��رکت خصوصی وابسته و امیدوار 
شود. به نظر من اینس��تکس را نه خود اروپا قبول 
دارد و نه آمریکا. از نگاه آنها اینستکس یک رهیافت 
ش��رافتمندانه برای ایران در شرایط فعلی است اما 
واقعا این برای ایران اصلا ش��رافتمندانه نیست. اگر 
دول��ت ای��ران وارد یک معامله تج��اری و مالی در 
اینستکس شود، ممکن است بعد از هر معامله مالی و 
تجاری  اختلافات حقوقی ایجاد شود، در آن صورت 
آیا ایران به عنوان یک دولت می تواند اینستکس را 
در چارچوب حاکمیت ببین��د و در مجامع داوری 
بین المللی مطالباتش را از طریق آن پیگیری کند؟ 
خیر! چون می گویند ش��ما یک دولت هس��تید اما 
طرف مقابل یک کارگاه و شرکت خصوصی است به 
همین خاطر ما صلاحیت رسیدگی به این پرونده را 

نداریم. جالب است که برجام ما را به سمتی هدایت 
کرد که در تعامل با یک بخش خصوصی باشیم. واقعا 
ما حاضر هستیم به این وضعیت تن بدهیم؟ برای 
من روشن اس��ت که به فرض محال اگر معاملات 
جدی با اینس��تکس انجام شود یقینا به مشکلات 
حقوقی برخورد خواهیم کرد و در آن صورت نه به 
دیوان بین المللی دادگستری و نه به شورای امنیت 

نمی توانیم رجوع کنیم. 
  بعد از بیش از یک سال مذاکره، برجام اروپایی هم 

عملا جواب نداد. از نگاه شما چه باید کرد؟
معتق��دم ب��ا توجه ب��ه دخالت ه��ای آمریکا در 
منطقه و همچنی��ن تجاوز به حری��م هوایی ایران 
و دخالت های��ی که در زمینه اقتص��ادی، امنیتی و 
فرهنگی علی��ه ایران انج��ام داده، از لحاظ حقوقی 
این بس��تر فراهم اس��ت تا ایران یک تصمیم جدی 
بگیرد. این تصمیم جدی می تواند خروج از برجام یا 
خروج از ان پی تی باشد؛ در همین راستا، مهلت 60 

روزه ای که داده شده باید به صورت جدی به آن عمل 
شود. اگر بعد از 60 روز نتوانیم اقدامات جدی انجام 
دهیم، این در ادبیات روابط بین الملل به بلوف زدن 
تعبیر خواهد ش��د، اثر خود را از دست می دهد و به 
مشروعیت زدایی از جمهوری اسلامی تعبیر خواهد 
ش��د. وقتی آمریکا پش��ت س��ر هم ایران را تحریم 
می کن��د و ای��ران واکنش جدی نش��ان ندهد، این 
موضوع مش��روعیت نظام را در اذهان مردم متزلزل 
می کند. بنابراین جمهوری اسلامی باید اقداماتی را 
متناس��ب با رفتار آمریکا و اروپا در پیش گیرد. آنها 
ضرب المثلی دارند که می گوید »به دشمنت حمله 
کن، اگر فرار کرد دنبالش کن و اگر مقابلت ایستاد تو 
فرار کن«. هرچقدر آنها حمله کنند و ما فرار کنیم 
باز دنبال مان می کنند. اینجا جایی است که ما باید 
بایس��تیم. رهبر انقلاب هم بارها بر مقاومت تاکید 
کرده اند. این مقاومت و سیاست های پدافندی باید 
به قدری تقویت شود که طرف مقابل از آن به تهاجم 
برداشت کند.  تا زمانی که ما نتوانیم مفهوم مقاومت 

را در چارچوب پدافند امنیتی، پدافند اقتصادی 
و پدافند فرهنگی آنچنان تقویت کنیم که 
ط��رف مقابل از آن به عنوان تهدید تلقی 
کند، آنها به فشار و تحریم ادامه می دهند. 
باید این کار را کرد. نمی گویم که  با آنها 

بجنگیم اما باید آنقدر سیاس��ت 
مقاوم��ت را تقویت کنیم 
که این مقاوم��ت از نگاه 
آنه��ا ب��ه تهاج��م تلقی 
ش��ود. بر همین اساس، 
نباید ب��ه ترامپ فرصت 
دوم  دوره  در  ت��ا  داد 
جمهوری اش  ریاست 

خود  سیاس��ت های 
علی��ه ای��ران را اجرایی 

کند. به همین دلیل معتقدم که 
پذیرفتن FATF و CFT برای ما 

سم است. FATF برای جمهوری 
اسلامی ایران سیانور است. 

  س�ال گذشته ش�ما در گفت وگو با 
»وطن  ام�روز« ب�ر اقتدارگرای�ی تاکید 
داش�تید و اینک�ه لازم اس�ت پرونده 
هس�ته ای از وزارت امور خارجه گرفته 
ش�ده و  به ش�ورای عال�ی امنیت ملی 
تحویل ش�ود. این اولتیمات�وم 60 روزه 
شورای عالی امنیت ملی به اروپایی ها را 

نمی توان مصداق ورود به دوره اقتدارگرایی 
در نظر گرفت و اینکه عملا شورای عالی 

امنیت مل�ی ورود جدی تری به مقوله 
هسته ای داشته است؟

م��ن بارها این موض��وع را مطرح ک��رده ام و از 
سال ها پیش خواستار این بودم که یک بروکراسی 
و دیوانس��الاری هسته ای در ایران ایجاد شود. حالا 
هم معتقدم که این پرونده هم امنیتی اس��ت، هم 
اقتصادی و ه��م فرهنگی، ضمن اینکه بخش های 
مختلف کشور را تحت الشعاع قرار می دهد، بنابراین 
یک نهاد به تنهایی نمی تواند این کشتی را به ساحل 
برس��اند. من نمی گویم وزارت امور خارجه در همه 
کاره��ای مربوط ضعیف عمل ک��رده، مثلا بخش 
کنسولی وزارت امور خارجه خدمات بسیار ارزنده ای 
به مردم ایران و اتباع خارجی ارائه می دهد اما وقتی 
به بررس��ی معاهدات و کنوانس��یون ها می رس��یم 
می بینیم نقاط ضعف بس��یار زیادی داشته ایم که 
نمونه بارز آن برجام اس��ت. به همین خاطر تاکید 
دارم ک��ه این پرون��ده بای��د از وزارت امور خارجه 
گرفته شود و س��پس در شورای عالی امنیت ملی 
شورایی متشکل از ارگان های مختلف از جمله سپاه، 
ارتش، نیروی انتظامی، بانک مرکزی، کش��تیرانی، 
بخش های مختلف نفت و پتروش��یمی و... ایجاد و 
این پرونده در آن ش��ورا پیگیری شود. می خواهم 
بگویم که در بخش فرهنگی حتی وزارت فرهنگ، 
وزارت ارتباطات و مجمع جهانی اهل بیت هم باید 
در این موضوع دخیل شوند. همچنین نقش اساتید 
دانش��گاه ها باید در این روند پررنگ باشد؛ نه تنها از 
دانشکده های حقوق دانشگاه ها، بلکه به طور مثال 
از دانشگاه صنعتی شریف هم در رابطه با بحث های 
فنی و هوافضا اس��تفاده ش��ود. بر همین اس��اس، 
معتقدم صدور اولتیماتوم 60 روزه از سوی شورای 
عالی امنیت ملی و نه وزارت امور خارجه، نخستین 
نشانه فرآیندی است که در این راستا صورت گرفته 

است.
  بعد از س�اقط ک�ردن پهپاد جاسوس�ی آمریکا 
در حری�م هوایی ایران توس�ط نی�روی هوافضای 
س�پاه، برخی کارشناسان و حتی برخی رسانه های 
آمریکایی این گ�زاره را مطرح کردند که این اقدام 
ایران برآوردهای اش�تباه آمریکا از ایران که طی 6 
سال گذشته و در نتیجه اشتباهات دستگاه سیاست 
خارجی ایران ایجاد ش�ده بود را تصحیح کرد. نظر 

شما در این باره چیست؟
من می خواه��م بالاتر از ای��ن را بگویم. ما تنها 
کش��وری هس��تیم که در میدان نبرد ت��ا به حال 
همواره پیروز بوده ای��م. در جنگ تحمیلی ایران به 
تنهایی نه تنه��ا با 2 ابرقدرت زمان، بلکه با اقمار آن 
دو ابرقدرت هم جنگید و شکست نخورد. در عراق 
و س��وریه و یمن و لبنان نیز شکست نخوردیم اما 
در برجام شکس��ت خوردیم. پای مذاکره شکست 
خوردیم. الان نکته مهم این اس��ت که ظرفیتی که 
در نتیجه ساقط کردن گلوبال هاوک به وجود آمده 
اس��ت، باید خودش را در پشت میز مذاکره ترجمه 
کند. آیا این مس��ؤولیت مه��م را می توان به همان 
گروهی داد که برجام را ایجاد کردند؟ قطعا خیر! این 
موفقیتی که الان به این شکل به دست آمد در نتیجه 
تلاش ه��ای طولانی مدت نیروی هوافضا بود. ش��ما 
پهپادهای اولیه ما را نگاه کنید؛ انگار که 2 تا فنر را 
به هم وصل کرده بودند ولی سازمان هوافضای سپاه 
طوری روی این موضوع کار کرد که توانست پهپاد 
آرکیو 170 را سالم فرود آورد و با مهندسی معکوس 
فناوری آن را کسب کند. در نتیجه شما پهپادهای 
نسل دوم را می بینید که از چه سطحی برخوردارند. 
اقدام اخیر س��پاه یقینا موفقیت بسیار بزرگی است 
از جمله در شناخت آلیاژها و در طراحی پهپادهای 
جدید. زمانی که جنگ بالکان ش��روع شد من به 
یوگسلاوی سابق رفتم تا دقیقا این جنگ را 
مطالعه کنم. ماه ها در کوزوو و آلبانی بودم. 
یادم هست که آن زمان آمریکا هواپیماهای 
رادارگریز را که از طریق فرستنده ها عملیات 
انجام می دهن��د در آن مناطق به کار 
می گرف��ت. روس ه��ا آمدند 
آنجا و نخستین هواپیما از 
این نوع را ش��کار کردند و 
بردند مسکو. پس از آن، 
دیگ��ر حض��ور چندانی 
همانج��ا  و  نداش��تند 
قضیه تمام شد. به رغم 
اعت��راض بس��یار زیاد 
آمریکایی ه��ا، روس ها 
این هواپیما را تحویل 
ندادن��د و با مهندس��ی 
معکوس به فن��اوری آن 
دس��ت پیدا کردند. برای 
ما هم دسترسی به اینگونه 
پهپادها، برنامه های هوافضای 
ای��ران را ب��ه کل��ی دگرگون 
خواهد کرد و از این نظر ایران 
بسیار پیشرفته تر از هند و چین 
خواهد شد، بنابراین این امتیاز و 
دستاورد بزرگ را ما نمی توانیم 
مذاکره کنن��دگان  اختی��ار  در 
برج��ام بگذاریم. این دس��تاورد 
وجهه بزرگی ب��رای ایران ایجاد 
ک��رد. اگر ش��ما در برجام دقت 
کنید امنیت ما با خلع س��لاح 
هس��ته ای زیر س��وال رفت اما 
انهدام پهپاد جاسوس��ی آمریکا 
دقیقا آن مس��اله را پوشش داد 
و جبران خسارت کرد برای آنچه 
در برجام از دس��ت دادیم. جبران 
خسارت معنوی و روحی برجام؛ بر 

این گزاره باید تاکید کرد.

سیاسی 0 2

آیت الله عیسی قاسم: 
ایران برای پیروزی جهان اسلام 

در حال فداکاری است
رهبر ش��یعیان بحرین گفت: دغدغه امروز 
جمهوری اسلامی تنها برای کشور خود نیست 
و دغدغ��ه جهان اس��لام را دارد و قطعاً در این 
راه پیروز می ش��ود. به گزارش ایس��نا، ش��یخ 
عیس��ی قاس��م ظهر دیروز در نشست بررسی 
مس��ائل بحرین که در دانشگاه قم برگزار شد، 
عن��وان کرد: ایران امروز نقش مهمی در جهان 
اس��لام دارد و اقدامات جمهوری اسلامی برای 
تمام جهان اثربخش است؛ ایران برای پیروزی 
جهان اسلام و مقابله با زورگویی آمریکا در حال 
فداکاری است و هزینه این فداکاری را می دهد. 
شیخ عیسی قاس��م تصریح کرد: با قدرتی که 
جمهوری اسلامی ایران دارد و با وجود رهبری 
عالم و مقتدر در رأس این کشور، هیچ نگرانی 
بابت مرزها و امنیت ایران وجود نخواهد داشت 
و دغدغ��ه امروز جمهوری اس��لامی تنها برای 
کشور خود نیست و دغدغه جهان اسلام را دارد.

اینستکس کافی نیست
 منتظر اقدام عملی هستیم

عضو هیات رئیسه کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس گفت: اینستکس هم 
کافی نیست و منتظریم ببینیم اروپایی ها قرار 
است چه اقدامات عملیاتی را مدنظر قرار دهند. 
محمدجواد جمالی نوبندگان��ی در گفت وگو با 
میزان، با اشاره به موضوع »اینستکس« گفت: 
اروپایی ه��ا باید اقدامات عملی خ��ود را انجام 
دهند. نماینده مجلس تصریح کرد: اگر اقدامات 
اروپا مورد تایید جمهوری اس��لامی ایران باشد 
به گفته رئیس جمهور ما ه��م به تعهدات مان 
بازخواهیم گش��ت اگرنه اقدام بعدی روش��ن 
است. عضو هیات رئیسه کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس گفت: البته ما فکر 
می کنیم تحرکاتی که از سوی گروه کشور های 
اروپایی به وجود آمده نتیجه تعیین ضرب الاجل 
ایران بوده است  و این موارد برای ما تا حدودی 

قابل پیش بینی بود.

تداوم شرایط جاری با اروپا 
غیرممکن خواهد بود

س��خنگوی اس��بق وزارت امور خارجه گفت: 
اروپ��ا روی��ه کنونی خود را اص��لاح کند یا نکند، 
تداوم ش��رایط ج��اری برای ای��ران غیرممکن و 
دور از عقلانیت سیاس��ی اس��ت. به گزارش مهر، 
سیدمحمدعلی حسینی در پاسخ به این سوال که 
اگر برجام برای اروپا به دلایل امنیتی اهمیت دارد 
و آن را تنها دس��تاورد دیپلماتیک خود می داند، 
چ��را ب��رای حف��ظ آن اقدامی انج��ام نمی دهد، 
اظهار داش��ت: بازی دوگانه اروپا در قبال برجام و 
خ��ودداری آنان از انجام تعهدات برجامی در کنار 
تأثیر پذیری حداکثری از تصمیمات ایالات متحده، 
نفس برجام را به شماره انداخته و راهی جز کاهش 
یا توقف تعهدات یکجانبه ایران باقی نگذاشته است. 
وی ادامه داد: اینکه اقدامات آتی ایران، اروپا را وادار 
به تغییر رویکرد و اصلاح رفتار خواهد کرد یا نه، 
صرفاً بستگی به خود اروپا و میزان اهمیت برجام 
برای آنها دارد. سخنگوی اسبق وزارت امور خارجه 
تصریح کرد: اروپا رویه کنونی خود را اصلاح کند 
یا نکند، تداوم شرایط جاری برای ایران غیرممکن 

و به دور از عقلانیت سیاسی است.

دادگاه رسیدگی به اتهامات 
۱۰ متهم اقتصادی  برگزار شد

دادگاه رس��یدگی ب��ه اتهام��ات 10 نف��ر از 
متهم��ان اقتصادی در ش��عبه چه��ارم دادگاه 
ویژه رس��یدگی به جرائم اخلالگران و مفسدان 
اقتصادی صبح دیروز 9 تیرماه به ریاست قاضی 
ابوالقاسم صلواتی برگزار شد. به گزارش میزان، 
دادگاه رس��یدگی ب��ه اتهامات مریم هاش��می 
فرزند محمد، مدیرعامل ش��رکت نادین فرتاک 
پارس��یان که در حین خروج از کشور دستگیر 
ش��د، محمد هاش��می فرزند محمدرضا، علی 
هاشمی فرزند محمد، مصطفی هاشمی فرزند 
محمدرضا، محمدرضا هاش��می فرزند محمد، 
حسن هاشمی فرزند علی اکبر، ابوالفضل هاشمی 
فرزند غلامحسین، محسن ثابت قدم راسخ فرزند 
علیرضا، ابراهیم مخت��اری فرزند احمد و بهرام 
شازده احمدی فرزند اکبر به اتهام مشارکت در 
اخلال عمده در نظام اقتصادی کش��ور از طریق 
جذب س��پرده در قالب عقد مضاربه منتهی به 
حیف و میل س��پرده گذاری و سردستگی گروه 
مجرمان��ه و تحصیل مال از طریق نامش��روع و 
پولشویی با 26۴ نفر شاکی، صبح دیروز 9 تیرماه 
در شعبه چهارم دادگاه ویژه رسیدگی به جرائم 
اخلالگران و مفسدان اقتصادی به ریاست قاضی 

صلواتی برگزار شد.

اخبار

دوشنبه   10 تیر 1398وطن امروز  شماره 2753 

امتیاز و دستاورد بزرگ انهدام پهپاد 
جاسوس�ی آمریکا را م�ا نمی توانیم 
در اختی�ار مذاکره کنن�دگان برجام 
بگذاریم. این دس�تاورد وجهه بزرگی 
ب�رای ای�ران ایجاد ک�رد. امنیت ما با 
خلع س�لاح هسته ای زیر سوال رفت 
ام�ا انهدام پهپاد دقیقا آن مس�اله را 
پوش�ش داد و جبران خس�ارت کرد 
برای آنچه در برجام از دس�ت دادیم؛ 
جبران خسارت معنوی و روحی برجام

اگر دقیقا به س�امانه اینس�تکس  نگاه کنید، یک پروژه کاملا تعریف ش�ده 
توسط 3-2 بیزینس من است. بیزینس من های آلمانی و فرانسوی به عنوان 
یک موجودیت خصوصی نمی توانند وارد تعامل با ما شوند. من نمی دانم چطور 
ممکن است ایران به عنوان یک دولت خودش را تا حدی تنزل  دهد که بیاید 

و به یک شرکت خصوصی وابسته و امیدوار شود

گفت وگوی »وطن  امروز« با دکتر ابومحمد عسگرخانی، استاد روابط بین الملل 
پیرامون برجام، اینستکس، اولتیماتوم 60 روزه و انهدام پهپاد جاسوسی آمریکا

اینستکس شرافتمندانه نیست
پذیرش FATF برای ایران حکم خوردن سیانور را دارد 

   انهدام پهپاد آمریکایی، جبران روحی خسارت برجام بود
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